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ΗΜΕΡΟΜΗΝΙΑ:
                                                                                          ΓΛΩΣΣΑ

                                                                           ΕΓΚΛΙΣΕΙΣ ΤΩΝ ΡΗΜΑΤΩΝ
Εγκλίσεις λέγονται οι μορφές που παίρνει το ρήμα για να φανερώσει την προσωπική τοποθέτηση του ομιλητή, απέναντι στο γεγονός που δηλώνεται από την πρόταση.
Οι εγκλίσεις είναι τρεις : η οριστική, η υποτακτική και η προστακτική. Λέγονται προσωπικές εγκλίσεις, διότι έχουν ξεχωριστούς τύπους για τα τρία πρόσωπα κάθε αριθμού, δηλαδή κλίνονται.
Ως εγκλίσεις λογαριάζονται και το απαρέμφατο και η μετοχή. Αυτές λέγονται απρόσωπες εγκλίσεις, διότι δεν έχουν ξεχωριστούς τύπους για τα τρία πρόσωπα κάθε αριθμού.

Οριστική: είναι η έγκλιση που φανερώνει κάτι βέβαιο, κάτι πραγματικό. Σχηματίζεται σε όλους τους χρόνους των ρημάτων. Είναι η μόνη απ’ τις εγκλίσεις που έχει παρελθόν, παρόν μέλλον. Η οριστική είναι η έγκλιση των προτάσεων κρίσεως και έχει άρνηση δε(ν). Η οριστική δε συνδυάζεται με τα μόρια να και ας.

Υποτακτική: είναι η έγκλιση που φανερώνει κάτι που θέλουμε ή περιμένουμε να γίνει. Η υποτακτική δεν έχει όλους τους χρόνους, έχει μόνο τρεις: ενεστώτα, αόριστο και παρακείμενο. Σχηματίζεται όμοια με την οριστική του ίδιου χρόνου, παίρνοντας μπροστά ένα από τα μόρια: να, ας ή έναν από τους συνδέσμους αν, εάν, σαν κ.α. Στον αόριστο, ενεργητικό και παθητικό, έχει τύπους ξεχωριστούς από την οριστική.

Προστακτική: είναι η έγκλιση που φανερώνει προσταγή, επιθυμία ή ευχή. Η προστακτική δεν έχει πρώτο πρόσωπο, διότι δεν είναι δυνατή προσταγή ή απαγόρευση στον εαυτό μας. Τα β΄ πρόσωπα της προστακτικής, ενικού και πληθυντικού αριθμού, του ενεστώτα και αορίστου, σχηματίζονται μονολεκτικά. Τα γ΄ πρόσωπα σχηματίζονται περιφραστικά με το ας ή να και υποτακτική. Και η προστακτική δεν έχει μελλοντικούς χρόνους, διότι από τη φύση της κάθε προσταγή είναι μελλοντική. Η προστακτική δεν έχει άρνηση. Όταν τα ρήματα είναι σύνθετα δεν παίρνουν εσωτερική αύξηση. 
Απαρέμφατο: Το απαρέμφατο στην νεοελληνική γλώσσα έχει περιοριστεί μόνο στον αόριστο. Έτσι έχουμε δύο μόνο απαρέμφατα: του ενεργητικού αορίστου και του παθητικού αορίστου. Ως ρηματικός τύπος είναι ίδιος με το τρίτο πρόσωπο της υποτακτικής του αορίστου, χωρίς μόριο ή σύνδεσμο μπροστά.
π.χ. (να δέσει) δέσει,             (να δεθεί)   δεθεί 

Η μοναδική του λειτουργία στη νεοελληνική γλώσσα είναι η χρησιμοποίησή του για το σχηματισμό των συντελεσμένων χρόνων.

Μετοχή: η μετοχή του ενεργητικού ενεστώτα με κατάληξη –όντας / -ώντας λειτουργεί με επιρρηματική σημασία, δηλαδή δηλώνει: τρόπο, χρόνο, αιτία, κτλ. και λέγεται επιρρηματική μετοχή.

Η μετοχή τόσο του παθητικού ενεστώτα, όσο και του παθητικού παρακειμένου λειτουργεί με επιθετική σημασία και λέγεται επιθετική μετοχή.

                                                    ΑΣΚΗΣΗ ΕΜΠΕΔΩΣΗΣ    
Να γράψετε σε ποια έγκλιση βρίσκονται οι υπογραμμισμένοι ρηματικοί τύποι:

α. Κλείσε τα παράθυρα σε παρακαλώ.   
β. Ο δυνατός άνεμος σκόρπισε τα φύλλα.   
                        .

γ. Όταν πέφτει η νύχτα νυστάζω.       
δ. Προσέξτε εδώ τι λέει.

ε. Έχει χιονίσει έξω! Τι ωραία!

στ. Έγραφε ακούγοντας μουσική.

ζ. Κουράζομαι πολύ τώρα τελευταία.

η. Είναι γραμμένα στα ελληνικά
θ. Περιμένω πώς και πώς να έρθει η θεία μου

ι. Αύριο τέτοια ώρα θα έχω φύγει 
α. _______________________________________
β. _______________________________________

γ. _______________________________________

δ. _______________________________________

ε. _______________________________________

στ. ______________________________________

ζ. _______________________________________

η. _______________________________________

θ. _______________________________________

ι. _______________________________________

